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نگـــــره
 بررسی ریشه فسادهای اقتصادی 

در گفت وگو با علی صوفی:
 مصوبه مجلس هفتم

 پایه گذار فساد  اقتصادی
آرمان-  احســـان اسقایی: به 
نظر می رسد، صرف برخورد با مفاسد 
اقتصادی دیگر بازدارنده نیست! از این 
رو باید زمینه های ایجاد  کننده فساد 
را برچید. در این معنا که با تاباندن نور 
شفافیت به تاریکخانه های اقتصادی 
کشور قبل از اینکه مفسده ای شکل 
گیرد، در برابر آن  ایستادگی شود. به بهانه 
بررسی فساد در ساختار اقتصادی ایران 
»آرمان ملی« با علی صوفی به گفت وگو 

پرداخته است. 
  نظارت، علت کم بودن فساد در 

بخش دولتی
دولت  رفاه  وزیر  صوفی،  علی 
اصلاحات در واکنش به این موضوع 
که گفته می شود فسادهای اقتصادی 
در سیستم های دولتی کمتر از بخش 
و  حساب  گفت:  است،  خصوصی 
کتاب بخش دولتی در برابر هزینه ها 
سخت گیرانه است. در تمامی کشور های 
دنیا هم سخت گیری های زیادی در 
ارتباط با هزینه های دولتی صورت 
می گیرد. هیچ کشوری در دنیا در برابر 
بودجه دولتی اصل را بر برائت نمی گذارند 
چنانکه اگر حتی بالاترین مقام اجرایی 
یعنی رئیس جمهور هم اگر تصمیم به 
اجرای اقدام اقتصادی برای مردم داشته 
باشد، اسناد مالی آن باید به تأیید برسد. 
در همین راستا صوفی که دارای بیش از 
40 سال سابقه مدیریت اجرایی است، 
در واکنش به این سوال که آیا چنین 
سیستم نظارتی هم در ایران وجود دارد؟ 
خاطرنشان می کند: شرایط ایران هم 
تفاوتی ندارد و همین سیستم در ارتباط با 
بودجه ریزی و تفریغ آن اجرایی می شود 
به نحوی که نظارت در چند بخش صورت 
می گیرد. وی توضیح داد: نخستین بخش 
نظارت در دولت است. وزارت دارایی، 
سازمان برنامه و بودجه این نظارت ها را 
انجام می دهند. سازمان برنامه و بودجه 
برای هر اعتباری که باید تخصیص دهد، 
آن اعتبار را با همراهی و هماهنگی 
دستگاه اجرایی مربوطه، در لایحه بودجه 
قرار می دهد و در نهایت مجلس است 
که آن بودجه را تصویب می کند. بعد 
از تصویب متولی پروژه تعیین می شود 
برای نمونه اگر پروژه در بخش راه باشد، 
وزارتخانه مربوطه متصدی آن پروژه 
خواهد شد. صوفی ادامه داد: در نتیجه 
این وزارتخانه است که باید در برابر 
هزینه کرد، پاسخگو باشد. ضمن اینکه 
برای آغاز به کار، وزارت اقتصاد و دارایی 
ابتدائا باید بودجه مورد نظر را تخصیص 
دهد و برای اینکه دستگاه اجرایی بتواند 
بودجه را دریافت و پروژه را آغاز کند؛ باید 
از طریق تشریفات مناقصه جلو برود.  از 
صوفی سوال شد »این سیستم قابلیت 
دور زدن دارد یا خیر؟ « گفت: خیر. فقط 
در مجلس هفتم برخی از نمایندگان 
مصوبه ای به تصویب رساندند که یک 
سازمان غیر مرتبط با پروژه های اجرایی؛ 
به عنوان دستگاه اجرایی شناخته شد 
و تمام پروژه های عمرانی در اختیار 
این سازمان قرار گرفت و این مصوبه 
قانونی؛ آغاز فساد سیستماتیک بود. زیرا 
این سازمان دیگر نیاز به انجام مناقصه 
نداشت و هر پیمانکاری را دوست دارد 
انتخاب می کنند. در یاد داریم که آقای 
جهانگیری در مناظره ها بار ها و بار ها 
اعلام کرد»نمی دانیم درآمد های نفتی 
در دولت احمدی نژاد کجا هزینه شده 
است.« راست هم می گفت زیرا بعد 
از اینکه دولت اصلاحات کنار رفت و 
دولت احمدی نژاد تشکیل شد در سه 
مجلس هفتم الی نهم تمامی ناظرین 
حذف شدند یا اینکه شکل تشریفاتی 
به خود گرفتند و ریشه فساد در کشور 
در همین مورد است. از علی صوفی 
پرسیده شد با وجود این موارد اعلامی، 
آیا فساد در ایران سیستماتیک است 
یا خیر و او پاسخ داد: »تمامی این موارد 
کشور به جایی رسیده که دولت مجبور 
است روزی ۵ هزار میلیارد تومان پول 
چاپ کند تا این پروژه ها پوشش داده 
شود! این موارد وجود دارد اما برخی 
دلسوزان اعلام می کنند که در ایران فساد 
سیستمی نیست و درصدی فساد در همه 
کشور های دنیا وجود دارد. مگر می شود 
۹هزار میلیارد تومان در فولاد مبارکه 
فساد ایجاد شود و اعلام کنیم که فساد 
در ایران سیستماتیک نیست! یک نمونه 
دیگر فساد قاچاق است. در دولت دفاع 
مقدس من استاندار یکی از شهر های 
مرزی بودم و نیروهای انتظامی نهایت 
یک لنج غیرمجاز را توقیف می کردند 
که کالای قاچاق در ته لنجش داشت اما 
همین چند سال پیش به یکی دیگر از 
شهرهای مرزی رفتم و جویا شدم که این 
کاروان از خودرو های یک شکل چیست 
که در حال حرکت در جاده است که 

اعلام شد کالای قاچاق است! 

آرمان ملی - مطهره شفیعی: » اگر فرزند به 
خارج رفت، پدر هم برود« یک هفته از رسانه ای 
شدن این فرمان رئیس جمهور گذشته بود اما نه 
فرزندی برگشت و نه پدر و مادری نزد فرزندانشان 
رفتند.  ظاهرا قرار نیست حواشی فرزندان خارج 
نشین برخی مسئولان پایان داشته باشد . حتی 
دیروز خبری به نقل از برنا درباره استعفای 
زاهدی وفا گزینه پیشنهادی وزارت کار به دلیل 
حضور فرزندش درخارج از کشور منتشر شد که 
عمر کوتاهی داشت و برنا نوشت:» عصر دیروز 
)چهارشنبه( خبری با تیتر »استعفای زاهدی 
وفا در حاشیه جلسه امروز دولت« و مضمون 
اینکه »محمد مهدی زاهدی وفا در نامه ای به 
رئیس جمهور استعفای خود را از کاندیداتوری 
و  سرپرستی وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
اعلام نمود« در برخی رسانه ها و کانال های خبری 
به نقل از خبرگزاری برنا درحال انتشار است. این 
خبر در هیچ یکی از خروجی های خبرگزاری برنا 
منتشر نشده و از اساس کذب است. « ایسنا هم 
نوشت:» در پی انتشار خبر استعفای زاهدی وفا، 
سرپرست فعلی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در برخی از رسانه ها و شبکه های اجتماعی، صحت 
این خبر تکذیب و جعلی خوانده شد .«  واکنشی از 
زاهدی وفا درباره حضور فرزندش در خارج کشور 
منتشر نشده بود تا اینکه عصر دیروز ابوالفضل 
عمویی؛ عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس ضمن 
رد ادعای طرح شده در فضای مجازی درباره 
دوتابعیتی بودن فرزندان وزیر پیشنهادی کار در 
توضیح این مطلب گفت: در این موضوع، من از 
شخص آقای زاهدی وفا سوال کردم، وی توضیح 
داد که هرچند همزمان با دوران تحصیلش در 
کانادا به عنوان دانشجوی بورسیه وزارت علوم 
و اقامت در آن کشور فرزندان ایشان نیز در آن 
زمان متولد شده اند، اما ایشان هیچ اقدامی برای 
اخذ تابعیت برای آنها نکرده است و این فرزندان 
هیچگاه کد تامین اجتماعی کشور کانادا را نداشته 
و در کانادا نیز اقامت ندارند و حتی پس از پایان 
دوران تحصیل پدر و بازگشت به ایران هیچ سفر 
خارجی بجز عتبات عالیات نداشته اند.خبری 
از بازگشت دیگر فرزندان خارج نشین نیست از 
جمله برخی نوادگان آیت ا... خزعلی.   مهدی 

خزعلی که حضور فرزندان دو خواهرش را افشا 
کرد یا ادعاهایی که درباره حضور فرزند گزینه 
پیشنهای برای وزارت کار است. ماجرا از زمانی 
آغاز شد که رئیس جمهور گفت: » اگر فرزند 
به خارج رفت، پدر هم برود« پس از آن بود که 
افشاگری ها درباره مسئولانی که فرزندانشان 
در خارح کشور هستند آغاز شد که نتایج جالبی 
داشت و مشخص شد فرزندان انسیه و کبری 
خزعلی  در خارج کشور هستند . اکنون بیش 
از یک هفته از دستور رئیسی گذشته اما نه تنها 
خبری از بازگشت فرزندان انسیه وکبری یا اقامت 

این  دو خواهر در کنارفرزندانشان نیست.
  ابهام دفاع دیرهنگام انسیه خزعلی و 

همسرش
در ابتدا انسیه خزعلی معاون رئیس جمهور 
که تصور نمی کرد حضور فرزندش در خارج 
کشور هویدا شود؛ نوشت: » اما امروز برخی با 
ذوق زدگی از مهاجرت فرزند اینجانب گفتند؛ 
درحالی که سفر موقت کاری وی جهت توسعه 
و پشتیبانی مجموعه دانش بنیانی است که در 
ایران با تعداد زیادی از دانشجویان کامپیوتر 
فعال است. خوشبختانه این پروژه کاری رو 
به اتمام بوده و وی در ماه های آینده به کشور 
باز می گردد. اگرچه ایشان متاهل و مستقل 
است، ولی هرگز قصد مهاجرت ندارند. بی شک 
بسترسازی برای تقویت فعالیت های دانش بنیان 

جاری در کشور، برخاسته از تعلق به وطن و 
مسئولیت پذیری است.« خبرآنلاین در آن مقطع 
نوشت: » کاربران به جست وجوی سوابق حمید 
آقازاده انسیه خزعلی پرداختند و بعضی کاربران 
اینترنت ادعا کردند حمید رضازاده پسر انسیه 
خزعلی که در کانادا به سر می برد، در شرکت 
نرم افزاری بترنت »betternet« مشغول به 
کار است. جست وجوها نشان می داد شرکت 
betternet در حوزه وی پی ان و فیلترشکن 
فعالیت می کند.« پدر هم بالاخره وارد گود شد 
و روز گذشته در همین زمینه سید محمدرضا 
رضازاده همسر معاون رئیس جمهور در پاسخ به 
مسائل طرح شده در خصوص مهاجرت فرزندش 
و فعالیت در شرکتی موسوم به بترنت اظهار 
داشت: با یک جست وجوی ساده در اینترنت و 
بررسی مطالب، مشخص خواهد شد که مالکیت 
بترنت در شش سال گذشته، قبل از ورود سید 
حمیدرضا به کانادا چند بار جابه جا شده و هم 
اکنون متعلق به شرکت pango زیر مجموعه 
شرکتی به نام Aura است. رضا زاده تصریح کرد: 
ادعای صورت گرفته در مورد مالکیت و مسئولیت 
سیدحمیدرضا بر بترنت که تصویر آن مکررا در 
حال پخش است برگرفته از وب سایت هایی است 
که صرفا اطلاعات موجود در اینترنت را فارغ از 
معتبر بودن یا نبودن منابع اصلی جمع آوری 
می کنند که بخشی از این اطلاعات می تواند 

درست باشد و برخی هم نامعتبر است. همسر 
انسیه خزعلی با اشاره به اینکه بخشی از این 
مطالب با استناد به سایت های نشردهنده رزومه 
طرح شده، خاطرنشان کرد: فرزندش در هیچ یک 
از این سایت ها که به اشتباه سایت های رزومه 
آنلاین تعبیر شده صفحه شخصی ندارد و این 
حق برای ایشان محفوظ است که با تماس با 
این سایت ها و احراز هویت خویش، درخواست 

برداشتن صفحه مرتبط با خود را انجام دهند. 
  مخفی کاری برای چه؟

دیروز پس از توضیح درباره اینکه حمید 
رضازاده در شرکت »بترنت« فعالیت دارد، در 
پروفایل خود او ذکر شده بود اما بعد از اینکه 
مشخص شد این شرکت در کار فروش فیلترشکن 
است، او پروفایل خود را غیرفعال و رزومه اش را 
مخفی کرد! خبرگزاری فارس هم به کمک او آمد 
و دیروز نوشت : یکی از نزدیکان خانواده مرحوم 
.. خزعلی به فارس گفت: »فرزند خانم  . آیت ا
خزعلی هیچگاه درگیر هیچ نوع فعالیتی در زمینه 
فروش VPN به کاربران ایرانی چه در زمان حضور 
در ایران چه در زمان حضور در کانادا نبوده است و 
شایعه جمع آوری اطلاعات کاربران ایرانی از این 
طریق کذب محض است. ادعای مالکیت شرکت 
فیلتر شکن مراجعه به اینترنت به راحتی می توان 
دریافت که شرکت بترنت متعلق به شرکت پان 
گو در آمریکاست و هیچ مالکیت یا مسئولیتی 
سید حمیدرضا زاده در آن ندارد.« نکته قابل تامل 
دیگر آنجاست که محمد جرجندی فعال فناوری 

نخستین کسی بود که این موضوع را افشا کرد. 
  کبری  خزعلی سکوت کرد

پذیرش آنچه دیروز منتشر شد از جهاتی 
مشکل است چرا که یک هفته از انتشار خبر 
حضور فرزند خزعلی در کانادا می گذرد و در این 
مدت پدر خانواده سکوت اختیار و انسیه خزعلی 
هم تنها به انتشار یک توئیت بسنده کرد. کبری 
خزعلی همین اقدامات را هم انجام نداد و سکوت 
کرد. عدم واکنش کبری خزعلی به اظهارات 
برادرش مبنی برحضور دو فرزند او در آمریکا  
این شائبه را ایجاد کرد که شاید او به فرمان 
رئیس جمهور عمل کرده و به نزد فرزندانش 

رفته است!

 »آرمان ملی« نشست سمرقند و فرصت  های پیش رو را بررسی می کند

فرصت طلایی شانگهای برای ایران 
     رئیسی، پوتین و پینگ در ازبکستان گرد هم می آیند

آرمان ملی - حمید شجاعی: شاید بسیاری معتقد باشند که 
ایران به هر نحوی که شده باید برجام را نهایی و اجرایی کند تا از 
منافع اقتصادی آن منتفع شود اما در این میان عده ای نیز هستند 
که می  گویند جدای از احیای برجام مجموعه ای مانند سازمان 
همکاری های شانگهای که در حد و اندازه های خود جایگاه بسیار 
مهمی دارد نیز می تواند یکی از سازمان هایی باشد که ایران با عضویت 
رسمی و فعالیت مستمر در آن بتواند سود اقتصادی سرشاری را از 
روابط دو یا چند جانبه با کشورهای عضو به دست آورد. حتی برخی 
پا را فراتر از این گذاشته اند و شانگهای را به عنوان جایگزین برجام 
مطرح می کنند. هرچند این سازمان که در سال ۱۹۹۶ توسط روسیه 
و چین و با حضور کشور های آسیای مرکزی با هدف اولیه مبارزه با 
محورهای شرارت یعنی تروریسم، جدایی طلبی و افراط گرایی ایجاد 
شد به طور معمول با ناتو مقایسه می شود و ایران نیز پس از درخواست 
رسمی عضویت در سال 2008 سال گذشته به عضویت رسمی درآمد 
و قرار است که در اجلاس پیش رو در ازبکستان نیز این عضویت رسما 
تایید شود. این نشست در هفته جاری در سمرقند ازبکستان برگزار 
خواهد شد و از نکات قابل توجه آن حضور ولادیمیر پوتین، شی جین 
پینگ و سید ابراهیم رئیسی روسای جمهور روسیه، چین و ایران است 
که در این نشست و حاشیه آن به بحث و گفت وگو خواهند پرداخت 
که می تواند حاوی مسائل مهم و تاثیر گذاری باشد. قدر مسلم حضور 
در این نشست فرصتی طلایی برای ایران جهت گسترش تعاملات 
و روابط اقتصادی و تجاری خود با کشورهای عضو و آسیای مرکزی 
است. چه اینکه سیاست خارجی دولت سیزدهم نیز بیش از آنکه در 
تعامل با غرب یعنی اروپا و آمریکا باشد؛ به کشورهای شرق مثل چین، 
روسیه و... متمایل است. چنانکه به قرائت عده ای در سیاست خارجی 

این دولت نیز اولویت ابتدا منطقه و همسایگان، سپس کشورهای 
آسیایی و در نهایت کشورهای حاضر در نظام بین الملل است. البته 
طبق مقررات سازمان شانگهای کشوری که تحت تحریم شورای 
امنیت سازمان ملل باشد نمی تواند به عضویت این سازمان درآید.  هر 
کشوری که عضو این سازمان می شود باید تمام اسناد قبلی را بررسی 
کرده و در فاصله زمانی چند ماهه به آنها ملحق شود. در حال حاضر 
نیز 4۹ سند در این سازمان تصویب شده که بخش مهمی از آن درباره 
همکاری های نظامی و امنیتی است. برای همین منظور با حدود ۳0 
وزارتخانه، نهاد و یا سازمان این اسناد مورد بررسی قرار گرفته اند، در 
دولت تصویب شده و باید سپس جهت بررسی و تصویب به مجلس 
رفته و نهایتا مورد تایید شورای نگهبان قرار گیرد. همچنین ایران 

فرصت دارد تا دسامبر به این پنج سند ملحق شود.  
   موفقیت و پیروزی

بی تردید الحاق رسمی ایران به سازمان همکاری های شانگهای، 
علاوه بر تقویت همکاری های امنیتی منطقه ای، موجبات توسعه 
همکاری های اقتصادی، تجاری و ترویج مبادلات فرهنگی میان 
مردمان کشورهای عضو سازمان را فراهم خواهد آورد.  ضمن اینکه 
عضویت ایران در سازمان شانگهای تعامل دوسویه و مطلوبی را برای 
اعضا به دنبال خواهد داشت که می توانند از امتیازات و ظرفیت های 
یکدیگر بهره مند شوند. جمهوری اسلامی ایران می تواند از فرصت به 
وجود آمده در شانگهای به منظور دور زدن و عبور از تحریم ها برای 
رشد و توسعه سیاسی -  اقتصادی خود استفاده کند. ایران در ادامه 
سیاست منطقه گرایی خود در تلاش است تا روند عضویت کامل خود 
در دو سازمان مهم همکاری منطقه ای یعنی شانگهای و بریکس را 
تسریع بخشیده و تحکیم بخشد.  عضویت ایران در شانگهای را باید 

یک موفقیت و پیروزی دانست که استمرار همکاری های ایران با 
اعضای این سازمان می تواند به رشد و توسعه و تحقق اهداف شانگهای 
کمک قابل توجهی کند. مهدی صفری معاون دیپلماسی اقتصادی 
وزارت خارجه کشورمان هم تاکید کرده ترانزیت و انرژی در پیمان 
شانگهای برای ایران اولویت بالایی دارد و دو فاکتور اصلی ترانزیت از 
شمال به جنوب و انرژی در این سازمان برای ما از اهمیت برخوردار 
است. علاوه بر تقویت مسیر کریدور شمال- جنوب و شرق- غرب و 
داشتن ظرفیت ها در زمینه تولید و صادرات انرژی مزیت اقتصادی 
عضویت و همکاری در این سازمان را نشان می دهد ضمن اینکه ایران 
در سال های اخیر نقش بسزایی در منطقه در مبارزه با تروریسم و 
افراط گرایی از جمله مبارزه با تروریست های تکفیری در عراق و 
سوریه داشته و همین مساله یک ظرفیت قابل توجه برای کشورهای 
عضو شانگهای شناخته می شود زیرا یکی از اهداف این سازمان، 
نظارت بر تحولات منطقه ای گسترده تر و در عین حال مبارزه با سه 

آفت تررویسم، افراط گرایی و جدایی طلبی« است. 
  از سمرقند تا نیویورک 

پیوستن ایران به سازمان همکاری های شانگهای قطعی است. 
این سخنی است که رئیس جمهور و سایر دولتمردان به آن اشاره 
کرده و از آن به عنوان دستاوردی بزرگ و مهم یاد می کنند. چنانکه 
روز گذشته سخنگوی دولت از تقدیم لایحه »الحاق دولت جمهوری 
اسلامی ایران به سازمان همکاری شانگهای« به مجلس خبر داد.  علی 
بهادری جهرمی در توییتی نوشت: لایحه »الحاق دولت جمهوری 
اسلامی ایران به سازمان همکاری شانگهای« پس از تصویب در 
دولت، جهت طی تشریفات قانونی تقدیم مجلس شد. با توسعه 
متوازن سیاست خارجی در دولت سیزدهم برای تامین منافع ملی، 
عضویت ایران در سازمان شانگهای، بزرگ ترین بازار منطقه ای جهان، 
با جدیت درحال پیگیری است.« محمد جمشیدی معاون سیاسی 
دفتر ریاست جمهوری نیز در توییتی نوشت: »پیام آقای دکتر رئیسی 
از سمرقند تا نیویورک: نظم عادلانه بین المللی از طریق چندجانبه 
گرایی اقتصادی.« حال باید دید در سفر رئیس جمهور به ازبکستان 
جهت شرکت در نشست سازمان همکاری شانگهای چه افق هایی در 

روابط ایران و سایر اعضا به وجود خواهد آمد. 

 جعفر قنادباشی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
پرونده ایران به شورای امنیت نمی رود

  فشار غرب به تهران نتیجه عکس داد

آرمان ملی : مذاکرات هسته ای اگرچه متوقف شده 
و پالس های نه چندان مثبتی در مورد بازگشت طرفین 
به برجام به گوش می رسد اما هنوز همه چیز به اتمام 
نرسیده است. پرونده ایران هم اکنون در نشست شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی در حال بررسی 
است و اگر قطعنامه جدی در ارتباط با فعالیت ایران صادر 
نشود، مشخص خواهد شد که اروپایی ها و آمریکا به این 
نتیجه رسیده اند که ایران به شدت جدی است و در برابر 
هر کنش کوچک واکنشی دقیق و حساب شده نشان 
خواهد داد. با این وجود به نظر می رسد در نهایت شورای 
حکام از ایران بخواهد که در مورد موارد اختلافی با آژانس 
پاسخ دهد. اگر برخلاف این مورد اقدامی از سوی آژانس 
بین المللی صورت بگیرد از هم اکنون باید پایان  امید به 
بازگشت برجام را اعلام کرد مگر اینکه انتخابات کنگره 
آمریکا دچار تحولی شود و دموکرات ها پیروز قطعی 
انتخابات شوند. در این صورت می توان به بهبود اوضاع 
 امید داشت. »آرمان ملی« در ارتباط با حاشیه هایی که 
ممکن است بر احیای برجام اثر داشته باشد با جعفر 
قنادباشی، کارشناس روابط بین الملل به گفت وگو 
پرداخته است. قنادباشی اعتقاد داردغربی ها به خوبی 
می دانند که فشار بر تهران بی نتیجه است. در نتیجه در 

آینده نزدیک در برابر تهران کوتاه خواهند آمد.« 
جلسه شورای حکام آژانس بین المللی    
انرژی اتمی در حالی برگزار می شود که یکی از 
پرونده های مهم این دوره، پرونده هسته ای ایران 
است. چه احتمالاتی در ارتباط با بررسی پرونده 

ایران در شورای حکام وجود دارد؟ 
پرونده ایران همواره یکی از پرونده های مهم در دستور 
کار آژانس بین المللی انرژی اتمی بوده است. بر اساس 
برخی سخنان حاشیه ای که از این اجلاس بیرون آمده؛ 
موضع تازه ای از عقب نشینی غربی ها دیده می شود. 
غربی ها از سرسختی ظاهری و مواضع هیجانی خود 
کوتاه آمده اند. از این جهت آنها بسیار نیازمند پایان 
جنجال های خود ساخته هستند. اروپایی ها نگرانند که 
ایران را با جایگاه فعلی اش از دست دهند. آنها می بینند 
که ایران و مسئولان آن تصمیمات قاطعی گرفته اند. به 
طوری که رئیس جمهوری ایران تنها در اجلاس شانگهای 
شرکت می کند. اروپایی ها تمایل نداشتند که ایران روابط 
نامتوازن داشته باشد. بلکه تمایل دارند ایران به سمت 
اروپا نیز حرکت کند اما مواضع آنها موجب شده تهران 
تمایل بیشتری به شرق پیدا کند. از این جهت بعید است 
اروپایی ها در شورای حکام تصمیمی بگیرند که ایران 
در برابر آن از آنچه که هست بیشتر دور شود. از این رو 
غربی ها انگیزه ای برای ارسال پرونده تهران به شورای 
امنیت در این دوره ندارند. چون نتوانستند با قطعنامه 
قبلی به خواسته های خود برسند. در نتیجه قطعنامه 
قبلی فعالیت هسته ای ایران تشدید شد. ضمن اینکه 
اجماعی در مورد تهران در شورای حکام وجود ندارد. 
بیشترین فشار ها را هم به تهران آوردند و ایران سر خم 
نکرد. در نتیجه بعید است پرونده تهران به شورای امنیت 

ارسال شود. 
  با این حساب شما معتقدید که غربی ها و 
خصوصا اروپایی ها در نهایت در برابر تهران کوتاه 

می آیند؟ 
فهرستی طولانی در ارتباط با نیاز غربی ها به ایران 
وجود دارد. همچنین فهرستی هم از نگرانی های غرب در 
مورد ایران هم وجود دارد. چندین فهرست دیگر را هم 
می توان در ارتباط با علاقه غرب به همکاری با ایران نام 
برد که بر اساس آن غربی ها مجبورند مواضع خود را در 
ارتباط با ایران تعدیل کنند.  ایران در پروژه هسته ای چند 
مرحله را پشت سرگذاشته است. اولین مورد همراهی با 
غرب بود به طوری که تمام بخش های هسته ای ایران 
تعدیل شد. در مرحله بعد ایران به سمت بازسازی موارد 
تعدیل شده خود حرکت کرد در مرحله سوم شاهد نوعی 
قاطعیت در پرونده هسته ای هستیم و حاضر نیستیم 
کوتاه بیاییم تا تمامی تحریم ها لغو شود. تأکید ایران بر 
 ایستادگی به این علت است که نمی خواهد بهانه ای در 
دست غربی ها باقی بماند. این  ایستادگی ایران موجب 
شده اتاق های فکری غرب هم توصیه هایی را در ارتباط با 
ایران داشته  باشند که بیش از این نمی توان در برابر تهران 
دست به لجاجت زد. بخشی از جایگاه فعلی ایران به خاطر 
پیوند هایی است که ایران با کشور های همسایه دارد. به 
طوری که قدرت نرم تهران می تواند ایجاد کننده قدرت 

سخت برای تهران باشد. 
  اگر در هفته های آینده توافق بر سر پرونده 
هسته ای اتفاق نیفتد تا چه میزان ممکن است 
قبل از انتخابات آمریکا شاهد بازگشت به برجام 

باشیم؟ 
اگر حتی جنگ اوکراین و بحران انرژی غربی ها نبود، 
باز هم فهرست نگرانی های غرب همچنین نیاز های 
اروپایی ها به ایران آنقدر زیاد بود که غربی ها علاقه مند به 
مذاکره با تهران باشند. ضمن اینکه دموکرات های آمریکا 
نیز نیازمند یک دستاورد در سیاست خارجی هستند تا 
دست برتری در انتخابات میان دوره ای داشته باشند اما 
جنگ اوکراین به عنوان پارامتری دیگر می تواند در روند 
توافق با ایران و حتی زمان توافق با تهران اثرگذار باشد. دو 
مسأله ذکر شده یعنی مسأله اوکراین و مسأله انتخابات 
آمریکا پارامتر هایی هستند که می توانند شرایط را به نفع 
تهران تغییر دهند. ضمن اینکه در مسائل بین المللی 
نمی توان پیش بینی کرد. در حال حاضر تمام مقدمات 
برای فروریزش تمامی سرسختی ها در برابر ایران وجود 
دارد. ضمن اینکه غرب امروز دیگر آن غرب یکپارچه 
نیست. هرکدام از کشور ها اروپایی مشکلات خاص 
خود را دارند. از این رو نباید به پیش بینی در مورد آینده 
پرونده هسته ای تهران صورت گیرد. هر اتفاقی ممکن 
است در این مسیر ایجاد شود اما روند توافق ایران با اروپا 
بر سر پرونده هسته ای به علت نیاز آنها به بسته شدن این 

پرونده ادامه خواهد یافت. 

 یک هفته از دستور رئیسی گذشت؛ 

خبری  از    بلیت   رفت نیست
    پسر انسیه خزعلی رزومه اش را مخفی کرد

 

  مجلس را 
دور زدند 

    
 پوشاندن مشکلات

  با هجمه
 به اصلاح طلبان 

یک اصولگرا درباره ادعای اصلاح طلبان برای داشتن کلید 
حل مشکلات کشور گفت: این ادعا که چون یکسری مشکلات 
در کشور داریم تنها راه حل آنها اصلاحات است، درست نیست. 
اصلاح طلبان 8 سال از دولت آقای روحانی حمایت کردند. 
حمیدرضا فولادگر افزود: عملکرد آنها امروز پیش روی مردم 
است. وی افزود: از جمله کسانی هستم که صفر و صدی به 
مسائل نگاه نمی کنم و نمی گویم دولت آقای روحانی هیچ 
عملکرد مثبتی نداشته است یا همه مشکلات امروز کشور را 
میراث دولت قبل بدانم ولی معتقدم واقعا صحبت اصلاح طلبان 
درباره داشتن راه حل برای مشکلات کشور ادعای غلطی است. 

عضو کمیسیون مشترک طرح صیانت درباره اینکه بخش هایی 
از طرح صیانت توسط شورای عالی فضای مجازی به تصویب 
رسیده است و آیا به معنی پایان جدال ها بر سر این طرح است، 
گفت: به ظاهر اتفاقی برای طرح صیانت رخ نداده است؛ ولی 
فی الواقع آنچه که در شورای عالی فضای مجازی به تصویب رسیده 
همان ساختار و چارچوب طرح صیانت است که با اندکی تغییراتی 
در کمیسیون تصویب شده و بستر هم از نظر مقررات برای اجرای 
اهدافی که در طرح صیانت بود، فراهم شده است. غلامرضا نوری 
قزلجه افزود: معتقدم علی القاعده تصمیم گیری درباره طرح 

صیانت باید در مجلس می شد و نباید آن را دور می زدند. 

وزیر خارجه پیشین ایران نوشت: آمریکا از غذا و دارو به 
عنوان سلاح استفاده می کند و منافع خود را قربانی منافع 
رژیم صهیونیستی می کند. محمدجواد ظریف، وزیر خارجه 
پیشین ایران نوشت : آلنا دوهان گزارشگر ویژه سازمان ملل 
تایید کرد که تروریسم اقتصادی آمریکا که با نام دروغین 
تحریم شناخته می شود به ایرانی ها و کودکانش آسیب 
زده و آنها را کشته است. در همین راستا ابوالفضل عمویی 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: ایالات متحده 
با ایران هراسی به دنبال فروش تسلیحات و ایجاد شبکه 

پهپادی در خاورمیانه است. 

پنجشنبه 
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توئیت انتقادی 
ظریف


